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Od večera 20. září t.r., kdy spisovatel a novinář Pavel Tigrid
pronel v Klubu novinářů v Praze svoji výzvu k umravnění nacionalis-
tických vášní a k zachování společného státu Čechů a Slováků, se pod
text "Výzvy občanů" podepsaly tisíce našich občanů.

Příležitost mají i hornopočerničtí občané - podpisové archy jsou
k dispozici ve vestibulu budovy obecního úřadu - vchod z ulice Jívan-
ské. Přestože věříme všichni, že až budete toto číslo Hornopočernic-
kého zpravodaje číst, bude již otázka referenda jako jediného lidského
prostředku k vyjádření názoru obou národů podstatně blíže, výzvu z 20.
září opakujeme :

"My, Češi, Moravané a Slezané vyzýváme a žádáme poslance zákono-
dárných sborů, které jsme zvolili jako své zástupce a mluvčí, aby
bezodkladně a urychleně dokončili legislativní práce nezbytné k tomu,
aby prezident mohl vyhlásit referendum ve lhůtě, která umožní konání
referenda ještě před koncem tohoto roku."



Hovory nad obecním majetkem
(redakční rozhovor se starostou obce I. Liškou ze dne 22. 9. t.r.)

HPZ: Pane starosto, letošního jara i dříve bylo často z Vašich úst
slyšet, jak je nezbytně nutné konečně vydat zákon o majetku obcí.
Dnem vyhlášení - 24. dubna 1991 - zákon vstoupil v platnost. Jak
splnil Vaše představy o obecním majetku?

Abych pravdu řekl, sám zákon snad ani tak špatný není. Je výsledkem
řady pozměňovacích kompromisních návrhů - v podstatě mezi politickými
názory o zachování na straně jedné a likvidací obecního majetku na
straně druhé. Co je podstatnější, to jsou dva faktory. Jednak obecný
fakt, že každý zákon v životě naplňují lidé - to myslím se všemi zná-
mými důsledky, dále pak postavení městských částí ve svazku hlavního
města Prahy, vycházející z diletantského zákona o hlavním městě
a dosud schválených částí Statutu hl.m. Prahy (o něm píšeme na jiném
místě - pozn. red.). V praxi to znamená, např. pro Horní Počernice, že
dnem nabytí zákona o majetku obcí se jediným vlastníkem obecního ma-
jetku stalo město Praha jako celek a teprve poté lze na základě kon-
krétních žádostí konkrétních městských částí svěřit určitý majetek
městským částem.

HPZ: Na první pohled to vypadá na dost složitou proceduru. Vyplývá ze
zákona také něco jednoduchého, jasného, nekonfliktního?

Pokud jde o přiznání vlastnictví, pak je to jednoduché u obytných domů
a pozemků tvořících s nimi jeden funkční celek. Zde přechází vlastnic-
tví na městské části přímo ze zákona a statutu. Že však správa byto-
vého fondu je v současné době problematická, především z hlediska
praktického a ekonomického, to je, myslím, obecně známá věc. V každém
případě jsme v duchu zákona o majetku obcí převzali dnem 1.7.91 bytový
fond od Bytového podniku Praha 9 - celkem 1282 bytových jednotek v de-
sítkách domů, většinou panelových, v celkové hodnotě téměř čtvrt mili-
ardy korun. K problematice správy tohoto "obecního majetku" však musím
dodat, že opět na něco čekáme, a to je novelizace zákona o hospodaření
s byty.

HPZ: Jak je to tedy s ostatním obecním majetkem? Můžete uvést nějaké
konkrétní případy?

Jak známo, Horní Počernice se staly od r. 1969 městem. Po připojení
k Praze v roce 1974 prakticky tento statut samostatného města opět
zanikl, neboť jsme se stali součástí hlavního města. To je dnes defi-
nováno podle zákona o hlavním městě č. 418/90 Sb. tak, že jak původní
historické části města Prahy (např. Karlín, Vysočany, Malá Strana
apod.) spojené do tzv. obvodních částí (1 - 10 a dále 11 - Jižní
město, 12 - Modřany a 13 - Jihozápadní město), tak obce (Kbely, Šebe-
rov, Březiněves, Přední Kopanina apod.) i města Zbraslav, Radotín,
Horní Počernice apod.) jsou dnes rovnoprávnými městskými částmi. Obcí
ve smyslu zákona o tzv. obecním majetku je však hlavní město Praha
jako celek. Abych však byl konkrétní, uvedu některé případy, které
v současné době řešíme. Těžko bych občanům vysvětloval, proč rodinné
domky na území naší městské části, které po smrti vlastníků bez dědiců
připadly do vlastnictví čs. státu, jsou dnes prodávány obvodním úřadem
v Praze 9. I to je však skutečnost. Jde o domky,které přešly do vlast-
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HPZ: Přesto Vám děkuji za rozhovor.

nictví státu ještě před nabytím platnosti zákona o obcích, tudíž při-
padly jako tzv. "odúmrti" čs. státu do prozatímní správy a v souladu
s vyhláškou o tzv. prozatímní správě z r. 1986. Tuto správu a tudíž
i rozhodování o jejich prodeji nebo převodu vykonává finanční odbor
příslušného okresního /obvodního NV - dnes obvodního úřadu Prahy 9).
Příjmy takto získané zůstávají bohužel příjmem tohoto úřadu Prahy 9.

HPZ: No to snad ne, pane starosto. Když už se tomuto nesmyslu nemůžeme
bránit, pak mi alespoň (i čtenářům) sdělte, kdy tento způsob
skončí.

Tento způsob již prakticky skončil, jak jsem řekl, nabytím zákona o
obcích a o přechodu některých věcí do majetku obcí. Občany však jistě
bude zajímat osud domů služeb v obci, které byly postaveny v sedmde-
sátých letech s použitím prostředků tehdejšího MNV pro podnik služeb
Horní Počernice (Triga, OPS, později státní podnik UNIP). Přestože oba
domy leží na našem území, opět nám nepřísluší právo o nich rozhodnout.
Poslední vlastník, v současné době likvidovaný podnik UNIP, má totiž
zřizovatale (posledního) v ONV, dnes obvodním úřadu Praha 9. Ten také
v rámci vyhlášené a schválené likvidace tohoto s.p. rozhoduje o dalším
osudu obou nemovitostí, pokud nemohou být např. předmětem restituce
(jako je pozemek u Domu služeb II - Náchodská 754). Takže opět evi-
dentní nesmysl, proti kterému se nemůžeme bránit. Mohli jsme jen spo-
léhat na rozhodnutí obvodní rady Praha 9, že zachová zdravý rozum a
uzná důvody, proč máme zájem o tyto budovy, např. z důvodů vytvoření
správy bytového fondu obce, udržení obecně prospěšných služeb, umís-
tění některých agend státní správy, které chceme přiblížit občanům,
řešení dislokačních problémů vyplývajících z restitucí, atd. Bohužel
musím konstatovat, že poslední vyjádření starosty OÚ Praha 9 pana
Szennaie musíme považovat za nehorázné, neboť nám nabízí vstup do
výběrového řízení na prodej domu služeb I - Jívanská 1880. Tam bychom
mohli bojovat jako "rovný s rovným" při praní špinavých peněz. Takhle
si spolupráci obou úřadů rozhodně nepředstavujeme.

HPZ: Můžete naše čtenáře a občany vůbec něčím potěšit?

Obávám se, že snad ani ne. Když si představím, co nás čeká ve věci
dalšího osudu Chvalské tvrze, na jejímž současném stavu je zřetelný
podpis Státního statku, když vezmu v úvahu četnost a náročnou práci
při řešení restitučních problémů (podle všech zákonů o restituci včet-
ně zákona o půdě), pak mi snaha o znovuobnovení, obecního majetku při-
padá nekonečná. A to jsem se vyhnul problematice nového obchodního
střediska, jehož osud stále leží v rukou úředníků ministerstva vnitra
ČSFR. Bojujeme však dále a věřím, že obec svá alespoň morální práva
obhájí a určitý nemovitý majetek, především za účelem jeho řádného
užívání a správy, získá. V žádném případě nepůjde o budování nového
obecního socialismu, jak předvídají někteří ekonomičtí reformátoři
nebo spíše jejich kritici. V tom bych chtěl všechny občany ujistit.
Věřím, že se opět nad touto problematikou sejdeme a že Vám budu moci
podat příznivější informace.
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Statut hl. m. Prahy a my
Zákon č. 418/90 definuje Prahu jako statutární město a to znamená, že
všechny městské části se ve svých právech a povinnostech musí řídit
zvláštním doplňkem zákona - Statutem. Je to logické, neboť Praha musí
vystupovat jako celek a to vyžaduje určitou vzájemnou koordinaci všech
jejích městských částí. Každá městská část, ať už veliká nebo malá
počtem obyvatel či územím, je si vzájemně rovna a její potřeby se musí
skloubit tak, aby mezi městskými částmi došlo k dohodě. Tento "fede-
rální" problém musí řešit Praha jako celek prostřednictvím svého měst-
ského zastupitelstva, které jsme také v listopadových volbách volili.
Proto tedy zákonodárci nechali zákon o Praze jako zákon otevřený, kde
budou zasatupitelstvu města a zastupitelstvům městských částí svěřo-
vány pravomoci tímto Statutem. Zastupitelstvo hl.m. Prahy si pro tento
účel vytvořilo skupinu lidí, kteří se tvorbou statutu zabývají a dopo-
ručují jeho jednotlivé články ke schválení Zastupitelstvu hl.m.
Prahy. Z toho plyne, že jednotlivá zastupitelstva městských částí
nemají možnost ovlivňovat tvorbu Statutu přímo, ale pouze formou při-
pomínkových řízení, která nejsou vždy přijata. Zastupitelé hl.m. Prahy
hájí zájmy Prahy jako celku, což je správné, ale není to vždy v zájmu
jednotlivých městských částí, a tak vznikají dosti složité situace.

Co tedy Statut zatím určil. Byly schváleny zatím tři části.
V první části, která dává městským částem pravomoce zejména při styku
se zahraničím, při výkonu samosprávy škol atd., problémy nejsou. Druhá
část však dává značné pravomoce Praze v otázkách majetku na úkor měst-
ských částí. Zde jsme nuceni se podrobit, ačkoliv byl s ní starosty
vysloven nesouhlas. Třetí část řeší pravomoc městských částí v sociál-
ním zabezpečení občanů. Je rozumné, aby se městské části o tyto věci
staraly samy, ale bude nutno k tomu vybudovat aparát.

Vraťme se však ke druhé části Statutu. Aby se občanům v městských
částech dobře žilo, chce každé zastupitelstvo na svém území budovat
různé aktivity, které městskou část zvelebí. K tomu potřebuje zastu-
pitelstvo pozemky, kde by mohlo své záměry realizovat. Soukromé pozem-
ky mají své majitele a při jednáních nemusí vždy dojít k dohodě. Za-
stupitelstvu tedy zbývá, aby své záměry realizovalo zejména na pozem-
cích obecních. A tady je problém - obec je Praha a městská část může
s pozemky, které jsou v jejím katastru, nakládat teprve tehdy, až své
záměry včas oznámí Zastupitelstvu hl.m. Prahy. To rozhodne, zda bude
příslušný nezastavěný pozemek městské části svěřen pro tento záměr.
Pokud se záměr nebude shodovat s názory zastupitelstva, pozemek měst-
ské části svěřen nebude! Je jasné, že takovýto postup se nemůže žádné
městské části líbit, protože komplikuje veškerá jednání s případnými
investory a neumožňuje zastupitelstvům operativní rozhodování.

Nelibost s touto částí Statutu dala řada starostů městských částí
najevo na několika jednáních s městským zastupitelstvem a některé
městské části na tomto základě začaly uvažovat o odloučení od Prahy.
Tím by na tyto městské části přešly automaticky práva, která přísluší
obcím, avšak vazby městských částí na Prahu jako celek jsou tak slo-
žité a silné, že je těžko zaujmout jednoznačné stanovisko, co je
lepší. Příkladem těchto vazeb je doprava a použití jízdenek dopravních
podniků hl.m. Prahy.

Myslím, že je důležité, aby si všichni obyvatelé Horních Počernic
tyto skutečnosti uvědomovali, protože možnosti naší městské části jsou
určovány výše uvedenými zákonnými předpisy a naše rozhodování není
zdaleka tak samostatné, jak si mnozí obyvatelé představují.

Ing. Zdeněk Soukup
tajemník MÚ

3



Rada městské části
Praha - Horní Počernice

Poř.č. 7/91
13.9.1991

•oznámení•
Místního úřadu v Praze - Horních Počernicích o opatřeních přija-

tých k zabezpečení regulace prodeje předmětů způsobilých ohrozit mrav-
nost .

I. Podle § 205 trestního zákona o ohrožování mravnosti se trestného
činu ohrožování mravnosti dopustí každý, kdo uvádí do oběhu nebo
činí veřejně přístupnou tiskovinu, film, vyobrazení nebo jiný
předmět, které ohrožují mravnost nebo kdo takový předmět za tím
účelem vyrobí nebo přechovává, jestliže:

a) spáchá takový čin ve značném rozsahu
b) ohrozí takovým činem mravnost osoby mladší 18 let
c) spáchá takový čin výdělečně

II. Protože trestní zákonodárství je v pravomoci federeace, nelze
příslušnou republikou vydat změnu ani případnými vyhláškami zákon
upravovat. Proto není možné např. vyhradit určité prostory, kde
by takováto činnost byla povolena. Novelu zákona může provést
pouze FS.

III. Rada městské části tímto upozorňuje občany, kteří "by se podobnou
činností zabývali, že se tedy dopouštějí porušování 205 trest-
ního zákona a mohou být také z těchto důvodů stíháni.

IV. Místní zastupitelstva mají z těchto důvodů povinnost porušování
zákona postoupit orgánům činným v trestním řízení.

Místní rada tímto oznamuje tyto skutečnosti všem občanům na zá-
kladě dopisu, který byl hl.m. Praze zaslán náměstkem ministra vnitra
ČR panem JUDr. Zářeckým č.j. LK-7692/91-686.

Ing.Zdeněk
tajemník

Soukup Ivan Liška
starosta

Proč byl vyměněn pražský primátor?
V posledních týdnech vzbudily značnou pozornost u nás i v za-

hraničí změny na Pražské radnici. Protože se tyto změny týkají i Hor-
ních Počernic (jsou součástí Prahy) a informace publikované v tisku
byly zčásti neúplné a z části zkreslené, pokusím se přiblížit, co
k těmto změnám vedlo a jak probíhaly, očima přímého účastníka.

Již řadu měsíců se v Praze vyhrocoval spor městských částí (obcí
na území Prahy) s tzv. velkou radnicí. Samotný začátek tohoto sporu je
třeba hledat ve znění Zákona o hl.m. Praze, který velmi obecně a ne-
jednoznačně rozdělil pravomoci mezi městské části a velkou radnici.
Největší diskuse asi vzbudilo ustanovení, že Praha je jedna obec a ma-
jetkem této obce je všechen majetek na jejím území. Tedy i např. maje-
tek H.Počernic se stal majetkem Prahy. Vzájemné postavení Zastupitel-
stva hl.m. Prahy, Pražského magistrátu a městských částí a to i v ma-
jetkových vztazích měl řešit tzv. Statut schvalovaný zastupitelstvem

4



hl. m. Prahy. A jsme u jádra problému. Rada městského zastupitelstva
pod vedením svého primátora nedokázala prosadit změny v rozsáhlém
aparátu magistrátu, magistrát byl téměř půl roku bez tajemníka (vedou-
cí magistr, úřadu) a jeho zastupováním byl pověřen dlouholetý pracov-
ník tohoto úřadu. Situace došla tak daleko, že se jeden člen rady
posledního půl roku nezúčastnil jednání rady. Pan primátor velmi dobře
plnil své reprezentační povinnosti v zahraničí, ale chod radnice stále
více ovládal po komunistech zděděný aparát. A ten rozhodoval podle
svého - snažil se centralizovat moc ve městě a oklestit pravomoci
místních samospráv (radnic). Tato tendence je patrná ve většině mate-
riálů , připravovaných a schvalovaných zastupitelstvem. Nemá asi smysl
detailně rozebírat jednotlivé oblasti správy, zádrhelů by bylo na
několik stran. Obecně lze říci, že státní správa i samospráva v Praze
spěly ke kolapsu. Místní zastupitelstva rozhodnout nesměla a magistrát
rozhodnout nebyl schopen.

Poslední kapkou bylo přijetí druhé části Statutu, který řeší
majetek Prahy a městských částí. Jeho znění jednoznačně odsuzuje za-
stupitelstva městských částí do zcela nesvéprávné role. Téměř o všech
majetkových změnách musí rozhodnout město. V této chvíli, asi před
dvěma měsíci, řada městských částí, mezi nimi i Horní Počernice, za-
čala zvažovat účelnost dalšího setrvání v Praze a sněm pražských sta-
rostů navrhl odvolání primátora. Námitky proti primátorovi byly tedy
ve zcela věcné rovině a ne v rovině politické, jak se někteří "ukřiv-
dění" snaží tvrdit. Je jen škoda, že většina zdělovacích prostředků
sehrála svoji, bohužel obvyklou roli, a neinformovala o celé situaci
včas a objektivně.

Situací se začaly intenzivně zabývat některé politické strany.
ODS (Občanská demokratická strana) iniciovala jednání v poslaneckém
klubu OF městského zastupitelstva a po dohodě s KAN, ČSL a zelenými
navrhla odvolání primátora a rekonstrukci rady. O svém záměru ODS
informovala poslance ODA (k níž se p. Kořán hlásí). Možná právě proto
někteří starostové z ODA, ale i z jiných stran, najednou, v předvečer
jednání zastupitelstva o změnách v radě, vystoupili s podporou p.
Kořána. Pikantní na celé věci je, že podmínkou podpory starostů bylo,
že primátor bude pouze reprezentovat! O korektnosti celého vystoupení
starostů lze pochybovat i z jiného důvodu. Prohlášení 14 z 56 starostů
v Praze se vydávalo za stanovisko starostů obecně! Poslanecký klub OF
tento návrh, jako nic neřešící, nepřijal a primátor byl 42 hlasy od-
volán. Pro odvolání hlasovali převážně poslanci z pravé části politic-
kého spektra, proti levice. To je poněkud zarážející, hlásí-li se p.
Kořán k ODA. Až potud vše probíhalo v klidu. Komplikace nastaly, když
vedení poslaneckého klubu neodhadlo dobře situaci a navrhlo za nového
primátora současného náměstka p. Exnera. Řada poslanců si vzpomněla,
že p. Exner spolupracoval na tvorbě statutu II a zřejmě proto jeho
volbu nepodpořila. V kolotoči jednání klubů a návrhů v pozdních noč-
ních hodinách pak již neměl žádný z kandidátů šanci na zvolení. Za-
stupitelstvo pouze doplnilo radu tak, aby nezůstalo město bez vedení
a jednání se odročilo. Počátkem týdne se opět sešly poslanecké kluby,
politické grémium i klub starostů. Nakonec došlo k dohodě a pokračují-
címu jednání zastupitelstva byly předloženi dna kandidáti. ODA a RU
navrhly znovu p. Kořána a ODS společně s KAN, ČSL, zelenými a nezávis-
lými poslanci p. Kondra. Tento druhý návrh byl nakonec přijat. Praha
má tedy opět primátora a obměněnou radu. Nová rada začala ihned prová-
dět změny v aparátu radnice a tak se snad i Horní Počernice a jejich
radnice dočkají toho, co je zcela běžné u ostatních obcí mimo Prahu,
že budou moci rozhodovat sami o sobě.

Nové vedení Pražské radnice přislíbilo revokaci (nové projednání)
Statutu II a jednání o změnách zákona o Praze. Uvidíme tedy. Změny
těchto právních předpisů, ale nejenom těchto dvou, jsou pro naši obec
velmi důležité. Z prověřování následků, jaké by mělo případné odlou-
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čení Horních Počernic od Prahy, které provedla organizačně správní
komise místní rady před několika měsíci, jasně vyplývají v případě
odloučení značné negativní dopady na všechny obyvatele.

Takové řešení tedy naprosto nelze doporučit. Je proto jenom
dobře, že se kritickou situaci v Praze podařilo vyřešit jinak.

Tomáš Kádner

Hlásí se Xaverov
Podruhé za působnosti nového výboru SK Xaverov se hlásíme počer-

nické veřejnosti, abychom informovali o našich úspěších i neúspěších,
o tom, co nás trápí a jakým směrem by se měl klubový život ubírat
v dalším období.

Pro osvěžení paměti zopakujme, že SK Xaverov vznikl registrací
u Českého ministerstva vnitra dne 15.5.1990 jako následník TJ DP Xave-
rov a jeho posláním je především, jak je psáno ve stanovách klubu:
"Vytvářet předpoklady pro úspěšnou organizaci a zabezpečení rozvoje
fotbalové hry od žákovských družstev až po seniorské týmy". Tento
v podstatě jednoduchý úkol se v denní praxi velice komplikuje a to
hlavně proto, že pro úspěšný rozvoj klubu je především nutno zajistit
ekonomické podmínky.

Hospodaření klubu je neustále bolavým místem našeho života, pro-
tože po odbourání státních dotací (asi 600 tis. Kčs ročně) stojíme
před úkolem, jak zajistit běžný provoz. Cest, jak toho dosáhnout, je
několik. Především musíme spoléhat na vlastní hospodářskou činnost
a dosáhnout jejího zproduktivnění. Prvním krokem v tomto směru byl
ekonomický pronájem restaurace Xaverclub, který zajišťuje dosažení
vyššího zisku, než tomu bylo doposud, dále pronajímání plochy stadionu
k velkoplošným reklamám, daleko větší propagace kempu, který je v a-
reálu klubu, reklama firem i jednotlivců v bulletinu Xaverováček atd.

To vše však samo nestačí. Musíme spoléhat na sponzorskou čin-
nost, především pak na Xaverov a.s., která je naším hlavním sponzorem,
a prakticky polovina všech našich výdajů je hrazena právě touto or-
ganizací. V současné době jsou připraveny k podpisu další dvě spon-
zorské smlouvy, jedna se soukromou firmou, druhá s průmyslovým gigan-
tem. Pokud skutečně k podpisu smluv dojde, bude ekonomická situace
klubu daleko snazší.

V záklavě existenčních starostí nesmíme však zapomenout na infor-
maci o našich sportovních výsledcích. Především musíme zdůraznit, že
A mužstvo klubu soutěží v I. ČMFL jako jedinný pražský účastník
(v ročníku 1990-91 jsme skončili na devátém místě) a že tato skuteč-
nost není v očích počernické veřejnosti dostatečně oceněna.V rozhovo-
rech s funkcionáři týmů v takových městech, jako je Ústí nad Labem,
Most, Teplice, Jihlava, Znojmo atd. cítíme i trochu závisti nad vý-
sledky našeho klubu, ale zde v místě máme někdy dojem, že jde o něco
samozřejmého, co přichází samo od sebe. Věřte, že tomu tak není.

Mimo umístění A mužstva v I. ČMFL považujeme za největší úspěch
umístění družstva žen na druhém místě první ligy (poprvé se některé
družstvo vklínilo do tandemu Sparta - Slavia) a postup mužstva star-
šího dorostu do druhé nejvyšší soutěže v Čechách a na Moravě. Největ-
ším úspěchem je však práce našich trenérů a funkcionářů mládeže jak
z Počernic tak z širokého okolí. Vždyť z celkového počtu asi 400 členů
je víc než 280 ve věku do osmnácti let a tato mládež pravidelně tré-
nuje a hraje soutěže jak v rámci Pražského fotbalového svazu, tak
republiky .
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Vážení sportovní přátelé, přijměte, prosím, naše dnešní vystou-
pení jako pozvánku na utkání všech našich mužstev a věřte, že není nic
smutnějšího pro kteréhokoliv fotbalistu, než hrát zápas před polo-
prázdnými ochozy. Dále dovolte, abychom nabídli plochu svého stadionu
všem soukromníkům i firmám na území Počernic k laciné a účinné rek-
lamě. Zdravíme Vás všechny a těšíme se na shledanou při utkání našich
mužstev v areálu SK Xaverov.

Antonín Fukal
místopředseda klubu

Trochu historie v naší kopané
(zpracováno z hornopočernická kroniky)

S organizovanou tělesnou výchovou se u nás setkáváme od roku 1905, kdy
byla založena tělocvičná jednota SOKOL Horní Počernice.

Kopaná byla v té době pěstována neorganizovaně na volných prost-
ranstvích. V roce 1910 až 1914 se zakládal volný kroužek fotbalistů.
Hrálo se však jen pro vlastní zábavu, nebylo hřiště, nebylo obecenst-
va. Kroužek někdy zajížděl k utkáním i do sousedních obcí.

Sportovní klub Horní Počernice, v jehož činnosti se hrála i kopa-
ná, byl založen po první světové válce v roce 1919. Nejdříve užíval
školní hřiště, později získal nájmem hřiště u vodárny. Klub byl původ-
ně společný pro všechny tři naše obce a pro obec Zeleneč. Později,
když kopaná získávala na oblibě jak mezi sportovci tak mezi občanstvem
a hlavně mezi mládeží, nestačil již klub zvýšenému zájmu, a tak byl
v roce 1928 utvořen na Chvalech fotbalový klub "Meteor". Ten po celé
léto až do pozdního podzimu každé neděle odpoledne hrál s jinými po-
zvanými kluby. Pozemek u dráhy k Satalicím pro hřiště z ochoty zapůj-
čil p. A.Mayer, rolník ze Chval. Později se spojil klub se Zelenčem
a vytvořil zde samostatný klub, který se dodnes Meteor nazývá.

Závěr fotbalové sezóny v roce 1958 byl pro naše kluby sportující
v jednotách "Slavoj" a "Spartak" velmi špatný. Mělo to být přátelské
utkání, ale naopak to bylo klání divoké, rány padaly ze všech stran a
na všechny strany. Jeden z bojujících hrdinů vyžadoval dokonce nemoc-
niční léčení.

Pro následující sezónu obě jednoty vzaly za své, že chtějí být
nejslušnějším mužstvem na okrese. K záměru se připojilo i obecenstvo.

Kéž by toho předsevzetí platilo trvale.

Ohlédnutí za sezónou oddílu Tri Ski
Nejdříve vysvětlím název, respektive změnu názvu oddílu lyžování.

Postupem času (náš oddíl už vyvíjí činnost 11 let) se hlavní náplní
stal trénink triatlonu, a to je první část názvu oddílu. Přesto jsme
zůstali věrni původní náplni oddílu (druhá část názvu), stále pořádáme
lyžařské kursy (v letošní zimě se zúčastnilo 90 dětí) a připravujeme
další ročník lyžařských kursů 1992. Soustavný trénink všech tří dis-
ciplin triatlonu (plavání, cyklistika, běh) přes reptání těch, kteří
se musí této řeholi podrobit, přinesl své ovoce. V Praze jsme téměř
nenašli soupeře. Přeborníky hlavního města se stali Tomáš Puček, Katka
Keilová, Martina Gabrielová, Gábina Vébrová, Petr Zelenka a Jitka
Frouzová. Slušný začátek sezóny.
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Před vrcholem sezóny jsme uspo-
řádali dvoutýdenní soustředění
v Kutné Hoře. Zúčastnilo se 25
členů oddílu a počasí jako ob-
vykle vyšlo. Trénink byl vydatný
a výsledky odpovídají kvalitě
tréninkového procesu v podání
Josefa Šamana. 3eho svěřenkyně,
Jitka Frouzová se stala podruhé
přebornicí České republiky
v triatlonu a zvítězila na mis-
trovství ČSFR mladších doros-
tenek v duatlonu (3,5 km běh, 15
km cyklistika a 2 km běh). Tímto
vítězstvím se kvalifikovala na
mistrovství Evropy v anglickém
Birminghamu. A i tam byla vidět.
Se ztrátou 10 sekund obsadila
čtvrté místo.

V dlouhodobé soutěži, poháru
České republiky v triatlonu,
zvítězila Frouzová, první výko-
nostní třídu si vybojovaly ještě
Hanka Bílá a Martina Pešková.
Ani naši žáčkové nezapomněli

na tréninkovou dřinu na soustře-
dění. Při posledních závodech
v triatlonu v Plzni vyhráli
Tomáš Puček, Marek Čečetka (náš
nový objev), druhá byla Katka
Keilová a třetí Petr Zelenka.
A to se ještě Hynek Ciboch "ne-
chal shodit" z prvního místa na
kole.

21. září jsme uspořádali již desátý ročník tradičního běhu
"U koupaliště". Zúčastnilo se 85 závodníků a desítky rodičů, trenérů
a diváků. Jednotlivými vítězi v pořadí od nejmenších se stali: Jana
Havrnová, Jana Neumanová, Martin Ciboch, Miluše Pospíšilová, Michal
Dudek, Zuzana Šturmankinová, Jan Měšťák, Růžena Aubrechtová, Oldřich
Sucharda, Petra Hejduková a Jiří Šeptenko.

Hned po prázdninách jsme zahájili cvičení v tělocvičnách, pro
informaci cvičíme v pondělí od 18.00 v hale ve Chvalkovické ulici a ve
čtvrtek ve stejném čase v tělocvičně školy v Ratibořické ulici. Zájem-
ci o členství v oddílu TriSki se mohou přihlásit během tréninkových
hodin v tělocvičnách.

O naše žáčky, dorostence a dospělé se stará trenersky kolektiv ve
složení J. Šaman, D. Frouzová, J. Keilová, V. Kroupa, Z. Novotný a M.
Frouz. A zázemí zabezpečuje J. Bílý a F. Zelenka.

Zájemci o lyžařské kursy se mohou informovat začátkem listopadu
o podmínkách účasti (taktéž při tréninkových hodinách v tělocvičnách).
Těšíme se na příchod nových nadějných posil!

M. Frouz
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Jablko nepadá daleko od stromu
Letošní mezinárodní motocyklová

terénní soutěž, známá" Šestičlenní", se
konala na našem území - v nádherném pří-
rodním prostředí karpatských vršků v oko-
lí Považská Bystrice. A je příjemné kon-
statovat, že jedním z 350 jezdců, kteří
proháněli "benzínové koně" na slovenských
stráních, byl i "náš" - Mirek Vytlačil.
Pamětníci jistě při vyslovení tohoto
jména zavzpomínají na éru našich "Jawác-
kých bojovníků", kteří nereprezentovali
jen svým uměním v terénu, ale také skvě-
lými motocykly Jawa, které se jaksi ze
světového trhu v současnosti zcela vytra-
tily. Dnes již zbývá panu Vytlačilovi-
otci - jen role doprovodu svého syna a
pak také samozřejmě vzpomínky na urputné
boje a desítky titulů a medailí ze světo-
vých motocyklových soutěží.

Mladý Mirek zatím nezůstává svému otci nic dlužen. Letošní Šes-
tidenní byla pro něj již druhou. Mezitím seriál závodů i mistrovství
světa "enduro" ve Španělsku, Francii, Itálii, Polsku a Německu.
To vše po dlouholeté náročné přípravě včetně tréninků pod dlouholetým
reprezentantem Petrem Válkem, korunovaných trojnásobným titulem "Mistr
republiky".

Současná příprava, jejímž vyvrcholením byla' právě povážská šes-
tidenní, se však neobejde bez "dnešních problémů" - reprezentační péče
v nedohlednu, drahé cestování na vlastní náklady, cena motocyklu jenom
150 000,- Kčs, tučné vklady na mezinárodních soutěžích, k tomu běžné
provozní náklady - pohonné hmoty, doprovod, pneumatiky, také něco
sníst, aby se neklepala řídítka, pořádně se vyspat a dále ještě všech-
no, co k přípravě a závodům na motorkách patří. Zkrátka sport - se
vším všudy - pěkně profi - se vším všudy.

A jak tedy letos Mirek dopadl. Naštěstí vždy na kola. Proto po
celkové hodnocení šesti dnů jeho tým METAZ Enduro skončil ze 69 týmů
z celého světa na krásném osmém místě, sám pak celkovém hodnocení na
22. místě. To již samozřejmě na stroji KTM. Sponzorství bez pohasína-
jící značky JAWA museli
hledat u firem METAZ
Týnec, jehož obolus stačil |
tak na benzín pro dopro-
vod, dále hornopočernické
závody PAL a FRUTA, praž-
ský KERAST a především)
ašská TOSTA. A jak dál?
Umění i chuť závodit tu
je, šance účasti na příš-
tím seriálu mistrovství
světa i šestidenní je
reálná. Najdou se však
sponzoři pro rozhodn
dobrou reprezentaci firmy
- podnikatelé, posuďte
sami !!

(il)
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společenská kronika

Stáří je podzim lidský,
po jaru, létu, plodný to čas...
zkušenost najdu v něm vždycky,
pro moudrost k podzimu se vrátím zas...

Jaromír Chuchel

Významná životní jubilea, která oslaví v měsíci říjnu 1991

j u b i l a n t i

96 let
Křížová Anna Khodlova 1311 6.10.1895

94 let
Kožíšková Růžena Na pozorce 1502 20.10.1897

93 let
Huňová Hermína Domkovská 1496 26.10.1898

90 let
Bařtipánová Anežka Vojická 1064 14.10.1901

89 let
Pína Alois Kalvodova 1214 7.10.1902
Pešková Marie Šplechnerova 872 10.10.1902

87 let
Kuneš Karel Náchodská 164 20.10.1904
Tocháčková Blažena Spojensů 1116 28.10.1904

86 let
Končinská Viktorie Náchodská 488 16.10.1905
Listouňová Narcisa Komárovská 1935 29.10.1905

85 let
Havlíčková Alžběta Běchorská 1733 16.10.1906
Kormaníková Anna Bártlova 76 18.10.1906
Hone Václav Chvalkovická 721 19.10.1906

84 let
Červená Františka Náchodská 958 2.10.1907
Rychová Augustina Božanovská 1602 7.10.1907
Hubená Anna Jiřická 1238 21.10.1907
Pikal Jaroslav Chvalkovická 1720 22.10.1907

83 let
Jenčková Emilie Dobšická 1673 4.10.1908
Havlová Marie Běchorská 1790 9.10.1908
Karochová Anna Šplechnerova 896 19.10.1908

82 let
Zajíčková Hermína Sekeřická 1069 17.10.1909
Švejda Jaroslav Slatiňanská 944 19.10.1909

10



81 let
Blecha Václav Slatiňanská 939 5.10.1910
Herian Karel Náchodská 1034 5.10.1910
Novák Václav Khodlova 1297 7.10.1910
Antoš Josef Podůlší 1540 10.10.1910
Zavadilová Marie Komárovská 405 12.10.1910
Tintěra Alois Na staré silnici 13.10.1910
Barcalová Marie Rožnovská 707 20.10.1910
Richrová Karla Běchorská 1844 22.10.1910
Zachovalová Marie Sekeřická 1134 23.10.1910
Táboříková Marie Otovická 621 25.10.1910

80 let
Bohabojová Jarmila U jeslí 1652 13.10.1911

75 let
Nádvorník Karel Khodlova 961 18.10.1916
Vytlačil Miroslav Náchodská 1036 21.10.1916
Zlatníková Josefa Spojenců 1414 23.10.1916
Svobodová Růžena Kalvodova 1824 24.10.1916
Schusterová Marie Lukavecká 459 25.10.1916

Při příležitosti Vašich jubilejních narozenin Vám přejeme do dalších
let pevné zdraví, štěstí a mnoho spokojenosti ve Vašem osobním životě.

Sbor pro občanské záležitosti

zpravodaj • zpravodaj • zpravodaj

Informace o nebezpečných produktech spalování chlorovaných plastů
v lokálních topeništích

Odbor ochrany prostředí OÚ 9 vypracoval informaci o nebezpečných
produktech vzniklých při spalování chlorovaných plastů v lokálních
topeništích. Domníváme se, že vzhledem ke zhoršujícímu se stavu či-
stoty ovzduší v okrajových částech hl.m. Prahy, je nutno působit os-
větou na obyvatelstvo.

Tepelným rozkladem chlorovaných plastů vzniká řada látek toxic-
kého charakteru, proto je přítomnost těchto látek v odpadu jedním
z největších problémů při likvidaci odpadu spalováním, a je nutno
látky, obsahující chlor, pečlivě oddělovat a likvidovat separátně
(spec. spalovací zařízení, recyklace).

Jedná se zejména o polyvinylchlorid PVC, tvrdý i měkčený (ige-
lit), koženky, plastickou kůži, barex, chlorkaučuk a chloroprenový
kaučuk, barviva (i barevné časopisy), látky používané jako nadouvadla
při výrobě polyuretanu - podešve, vložky, měkčený molitan, nanášené
textilie, panely a přístrojové desky z automobilů.

Spalováním PVC vznikají z hlediska toxického působení tyto nej-
důležitější produkty: oxid uhelnatý a uhličitý, chlorovodík, nasycené
a nenasycené uhlovodíky, chlorované uhlovodíky, benzen, toluen.
V následující tabulce je uveden obsah chloru a fluoru v různých lát-
kách .
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Pro informaci uvádíme nejvyšší přípustné koncentrce NPK chloru ve
volném ovzduší - 30 ug/m3 ve 24.00 hod., chlorovodík 200 ug/m3 za
24.00 hod., fluoru a fluorovodíku 50 ug/m3 za 24.00 hodin (jeden ug-
0,000001 g).

Spalováním látek obsahujících chlor (např. PVC) za přítomosti
cyklických uhlovodíků (benzen, styren) může dojít ke vzniku mimořádně
toxických polychlorovaných dibenzo-para dioxinů PCDD a polyfluorova-
ných dibenzo-furanů PCDF (za přítomnosti látek uvolňujících fluor).
Tato reakce je urychlována v přítomnosti těžkých kovů ve spalovaných
materiálech.

Nejtoxičtější z izomerů PCDD - dioxin - je lOtisíckrát účinnější
jed než cyankáli. V nižších koncentracích se pak projevuje mutagenními
a karcinogenními (vznik nádorových onemocnění) účinky.

Dalším velmi toxickým produktem spalování za podmínek nedokonlého
spalování nosiče chloru ve styku s rozžhaveným železem je fosgen.
Přípustná koncentrace PK v ovzduší je 3,0 ug/m3 za 24 hod.

Z výše uvedených údajů vyplývá možnost vážného ohrožení zdraví
při spalování chlorovaných plastů jak u vlastních spalovatelů, tak
i občanů v nejbližším okolí.

Ing. Luděk Lisý
Odbor ochrany prostředí

0Ú Praha 9

Tuberkulóza drůbeže

V naší městské části se vyskytla nepříjemná skutečnost, která by
měla varovat všechny obyvatele, kteří se věnují chovatelství. V prů-
běhu posledních čtyř měsíců se již podruhé v oblasti Čertouz vyskytl
úhyn drůbeže v důsledku nákazy tuberkulózou. První projev nákazy byl
úspěšně zlikvidován v červenci a všichni doufali, že je vyhráno.
V srpnu se však objevila nákaza znovu , sice na jiném místě, ale ve
stejné oblasti. Okamžitě byla zahájena veterinární službou další ozd-
ravná opatření, nyní již aplikovaná plošně na území určeném odborníky.
Není však vyloučeno, že se tato nemoc projeví i jinde, neboť šíření je
možné různými způsoby (hlodavci, ptáci atd.). Existence tohoto one-
mocnění byla rovněž konzultována se zástupci zdravotnictví, kteří
zatím nepřikazují žádné zvláštní nařízení, . pouze dodržování běžné
hygieny. Konzumovaná domácí vejce by měla projít tepelnou úpravou, což
však vzhledem k celostátně se vyskytující salmonelóze,je doporučováno
hygienikem v celé republice. Z veterinárního hlediska je lépe nepěs-
tovat slepice starší dvou let, protože u nich je nebezpečí onemocnění
vyšší. Chovatelé by měli sledovat stav svých zvířat a v případě po-
chybností či úhynu se obrátit na veterinárního lékaře.
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látka obsah chloru obsah fluoru

PVC tvrdý 48,7
10 % plnidla
PVC měkčený 34,4
igelit
izolační podlahovina 39,7
dopravní pásy 34,1
plastická kůže 47,1
ledon 11
(obsažený v polyuretanech) 77,4 13,8
teflon - 76



Věříme, že se podaří tuto nebezpečnou nákazu ozdravnými opat-
řeními rychle zlikvidovat a žádáme obyvatelstvo, aby vycházelo veteri-
nářům při jejich práci vstříc.

Ing. Zdeněk Soukup
tajemník MÚ

Nová telefonní čísla organizací v Horních Počernicích

Policie 68 55 196
Pošta 68 55 072 68 55 060
Spořitelna 68 55 233
MÚ, centrála 68 55 103 68 55 106

starosta 68 55 957
tajemník 68 55 648
správní 68 56 382
místostarosta 68 56 224

Místní hospodářství 68 55 003 68 55 278

Bytové hospodářství 68 56 045

Domeček 86 36 26

Školy:

ZŠ Ratibořická 68 55 162
ZŠ Stoliňská 68 55 146
ZŠ Spojenců 68 55 130
ZŠ Bártlova 68 55 897
ZŠ Chodovivká 86 05 15
Zvlášt.škola 68 56 650
Mateřs.školy:
Chodovická 68 56 601
Ratibiřická 68 55 854
Jívanská 86 03 35
Spojenců 86 06 89
Lhotská 86 03 25

Lékárna 86 67 29
Lhotská - zdravotní středisko
MUDr Vobecká 86 05 09
MUDr Švandová 86 05 09
Pohotovost (lék. služba první pomoci) 86 07 92

Dětské
MUDr Chaloupková 86 07 90
MUDr Červená 86 07 90 .

Gynekologie
MUDr Rosecká 86 07 96

Zubní
MUDr Bukolská 86 07 94
MUDr Geráková 86 05 10
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MUDr Vajsrová

Náchodská - zdravotní středisko
MUDr Pochman
MUDr Železná

Dětské
MUDr Blažková

Tlustého - závodní lékař Voj. staveb
MUDr Faltus

Chirana - Sdružené závodní středisko
MUDr Chudomelová

86 05 10

68 55 584
68 55 584

68 55 242

68 55 935

68 55571-3

KLUB DOBRÉ ZPRÁVY

Vážení rodiče,
zveme Vaše děti ve věku od 5 - 12 let do Klubu dobré zprávy. V našich
programech vyprávíme dětem příběhy ze života Ježíše Krista, zpíváme a
hrajeme si.

Místo: sbor Církve bratrské
ulice Ve žlíbku 168
Horní Počernice

Čas: každý čtvrtek od 17 do 18 hodin

cukrárna
Zemani ková

Chodovická 521
Horní Počernice

od 15.10.91

1 4



Na rohu Vojické a Běchorské ulice (sídliště FMV II) nabízí své služby
b r o u š e n í n á s t r o j ů p r o d o m á c n o s t .
ú t . , č t . lé - 18 hod
so. 9 - 1 1 hod
V. Křivánek, tel. domů 685 56 61

.
3. mateřská škola - školní jídelna

přijme vyučenou kuchařku s nástupem 1.12.1991
Informace u ved. školní jídelny, tel 68 55 854
Horní Počernice, Ratibořicka 2299

Vyměním družstevní garsoniéru I. kategorie v Bohnicích za větší byt
v Horních Počernicích.
Kredbová, tel. 864 07 61

i Každá firma, obchod či podnikatel chce být uveden
v hornopočernickém Katalogu 1992
a proto volá na tel. 86 97 07
Uvedení znaku i plošná inzerce možná !!
Volejte 86 97 07

Koupím domek v H. Počernicích, malá zahrádka, plyn, kamalizace, vodo-
vod,
tel. 685 51 04
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DOM EČEK
Nabídka pořadů na říjen 1991

POP LEGENDY - taneční diskotéky se opět konají každou neděli,

začátky v 19 hodin.

1. út. POHÁDKY PRO HONZÍKA - divadelní představení
(zadáno pro MŠ a ZŠ v Horních Počernicích) 9.00 a 10.30

18.pá. ŠERPA A JEJÍ HOSTÉ
Večer folkových a trampských písní pro vás připravila skupina
Šerpa, která hraje ve složení Gábina Nováková, Mirek Tausig,
Jirka Hubený a Dušan Dvořáček

19.00 Jako hosty si pozvali skupiny POSÁZAVSKÝ EXPRES a SYCHRAVÉ
RÁNO a hlasatele ČST Romana VÍŠKA, který vás bude večerem
provázet. Přijďte si poslechnout i zazpívat. Příjemné prost-
ředí, bar v provozu.

24.čt. Večer básnířky MILUŠE VRÁNOVÉ, místní rodačky, při příleži-
tosti jejího životního jubilea. Verše z jejích díla recitují

18.00 Gabriela Vránová a Karel Hlušička (Miluše Vránová).

31.čt. CIRKUS JUCHAJDÁ - divadelní představení
(zadáno pro MŠ a ZŠ v Horních Počernicích) 9.00 a 10.30

Předprodej vstupenek v knihkupectví na Náchodské ulici nebo vždy 1/2
hodiny před představením v KS Domeček.

Osvětová beseda MÚ Horní Počernice upozorňuje všechny zájemce, že
v některých letos otevřených kursech jsou ještě volná místa.
Dodatečně přihlásit se můžete např. do divadelní školy (pro děti od
8 let a mládež), chlapci nebo páry do základních tanečních a poslední
volná místa jsou i v některých jazykových kursech.
Informace Vám rádi podáme na tel. 86 36 26 nebo osobně každé pondělí
od 9.00 do 18.00 hod. v KS Domeček, Votuzská 322.
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kino OKO
4. pá
5 . so

6 . ne

7 . po
B.út

1 1 . pá
12.so
13 . ne

14.po
15. út

18.pá
19. so
20.ne

21.po
2 2 . ú t

25.pá
26.so
27.ne

28.po
29.út

Program na měsíc říjen 1991

Smyslná orchidej USA Mládeži do 15 let nepř
Erotický příběh netypického milostného
trojúhelníku v prostředí Rio de Janeira

Bláznivý jed
Komedie na téma "za vším
hledej ženu"

Žena v úzkých
Souboj mladé ženy se zvráceným
indiviuem

Kronika ohlášené smrti
Stárnoucí muž se vrací na
místo dávné tragédie, které
nedokázal nikdo zabránit

Měsíční hory
Dobrodružné putování afric.
kontinentem v pol.minul.stol.

Bio Ráj
Příběh o přátelství chlapce
a zralého muže jejich lásce
k filmu

Predátor
Souboj spec.komanda s nevidit.
nepřítelem

Kouř
Muzikál totalitního věku

Šp. Mládeži do 12 let nepř

USA Mládeži do 15 let nepř

It. Mládeži do 15 let nepř

USA Mládeži do 12 let nepř

It. Mládeži příst.

USA Mládeži do 12 let nepř

ČR Mládeži do 15 let nepř

6.ne. Zlatovláska

13.ne. Kaňka do pohádky

20.ne. Zatracená smůla

27.ne. 0 zatoulané princezně

CR

ČR

ČR

Hrajeme ve všední dny od 20 hod., v neděli od 15, 17.30 a 20.00 hod.
Předprodej v úterý a pátek.

HORNOPOČERNICKÝ ZPRAVODAJ

Vydává MÚ Horní Počernice a Osvětová beseda Horní Počernice

cena výtisku 3,- Kčs


